
ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA  DEL PLE DE  13 DE  MARÇ DE 2024

Identificació de la sessió:

 Caràcter: ordinari
 Data: 13 de març de 2024
 Inici: 11:10
 Finalització: 15:29
 Lloc: Sala de Sessions de l’Ajuntament de Sóller
 Convocatòria: primera i única

Assistents (17)
Batle – President    
Miguel Nadal Vaquer

Tinents de Batle
1r Tinent de Batle: Sebastián Luís Aguiló Roig
2n Tinenta de Batle: Carlos Darder Rosell
3r Tinent de Batle: Maria del Mar Castañer Lozano
4t Tinent de Batle:  Juan Antonio Lorente Torres
5e Tinent de Batle: José Porcel Fiol

Regidors: 
Andrea Pomar Capó
Antònia Frau Crespí
Llum Castañer Morenilla
Gabriel Barceló Munar
Esther Alfonso Peláez
Laura Celià Gelabert
Joan Carles Simó Artero
Aurora Torrens Horrach
Elvira Assumpta Arbona Cortés
Jaume Mateu Lladó 
Sandra Montaner Mas

Secretària:
Rosa Isabel Ripoll Coll
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Ordre del dia:

1. Aprovació de les actes de les sessions anteriors.
2. Expedient 1009/2024. Modificació de Crèdits.
3. Expedient 1562/2024. Omissió de la Funció Interventora.
4. Expedient 5554/2023. Declaració interès general Can Dulce. 
5. Expedient 830/2024. URB201 Sol·licitud de llicència urbanística sense projecte tècnic
6. Expedient 7719/2023. Disposicions Normatives (Aprovació, Modificació o Derogació) 
7. Expedient 6029/2023. Subvencions Directes o Nominatives. 
8. Moció presentada pel grup municipal MES per Sóller per la cura i millora de l'arbrat 
públic de Sóller. 
9. Moció presentada pel grup municipal MES per Sóller pe a la creació d'un punt de lectura 
al Port de Sóller. 
10. Declaració Institucional presentada pel grup municipal MES per Sóller, en relació al 
8M. 
11.  Moció  presentada  pel  grup  municipal  PSIB/PSOE  amb  motiu  del  8  de  març  Dia 
internacional de les dones. 
12. Moció presentada pel grup municipal PSIB/PSOE per a la defensa del sector agrari de 
la nostra comarca. 
13. Moció presentada pel grup municipal PSIB/PSOE en defensa del manteniment del 31 
de desembre, com a Diada de Mallorca. 
14.  Moció  presentada  pel  grup  municipal  PSIB/PSOE,  per  a  la  sol·licitud  d'ajudes  o 
subvencions per al manteniment i neteja dels camins rurals del municipi. 
15. Moció presentada pel grup municipal PSIB/PSOE, per a facilitar els tràmits presencials 
a l'Ajuntament sense cita prèvia.
16. Comunicacions oficials.
17. Precs i preguntes.

Primer.-  Aprovació de les actes de les sessions anteriors.

Es posa en consideració dels presents els esborranys d’actes pendents d’aprovació, sessió 
extraordinària de 29 de desembre de 2023 i  ordinària de 10 de gener de 2024.

S’aproven per unanimitat. 

Segon. Expedient 1009/2024. Modificació de Crèdits.

Pren la  paraula  la  Sra.  Andrea  Pomar,  regidora  d’hisenda qui  diu  que tal  i  com es  va 
informar en comissió informativa,  es tracta  d’un canvi  entre capítols  dins la  partida de 
serveis socials que respon a la necessitat  de poder contractar personal i complir així les 
ratios que preveu la subvenció. 

Obert el torn d’intervencions, pren la paraula el Sr. Jaume Mateu i diu que entenen que la 
transferència està justificada, en el sentit que va dirigida a reforçar i millorar els serveis 
socials. D’altra banda, insisteix en la necessitat d’aprovar un pressupost per tal no tenir que 
recórrer en aquest tipus de mecanismes. No obstant, malgrat això, diu que li donaran suport. 
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Pren la paraula la Sra. Laura Celià de Més per Sóller i diu que l’informe de la cap de servei  
està molt ben justificat i argumentat. Anuncia que li donaran suport perquè consideren que 
és una qüestió prioritària. 

El Sr. Aguiló diu que a la comissió informativa ja es va informar que es tractava d’una 
qüestió urgent i anuncia el seu suport.

Pren la paraula el portaveu del Partit Popular, el Sr. Carlos Darder qui diu que consideren 
que l’àrea de serveis socials és prioritària i que cal donar suport tant al departament com a 
la seva regidora. 

Passats votació, la Corporació per unanimitat, ACORDA: 

Primer.- Aprovar la transferència de crèdits següents: 

RECURSOS APLICACIONS
2310 4800000 TRANSFERÈNCIES I CONVENIS 30.000,00
2310 2270600 ESTUDIS I FEINES TÈCNIQUES 12.500,00
2310 1200900 RETRIBUCIONS BÀSIQUES 21.250,00
2310 1210300 RETRIBUCIONS COMPLEMENTÀRIES 21.250,00

TOTAL 42.500,00 42.500,00

Segon.- Exposar al públic durant 15 dies hàbils, previ anunci en el BOIB i en el tauler 
d'anuncis d'aquest Ajuntament.

Tercer.- Aquest expedient aprovat inicialment es considerarà aprovat definitivament si no 
es presenten reclamacions durant el termini d'exposició pública.

Tercer.- Expedient 1562/2024. Omissió de la Funció Interventora.

Llegida la proposta per part de Secretaria,  pren la paraula la regidora d’hisenda, la Sra. 
Andrea  Pomar  i  diu  que  segueixen  en  la  mateixa  línia,  que  s’ha  donat  un  servei  a 
l’Ajuntament i que els proveïdors han de poder cobrar el més aviat millor. Vol agrair la 
feina per part dels serveis econòmics. 

El Sr. Jaume Mateu intervé i diu que en aquest expedient vol fer una reflexió general sobre 
el mecanisme de les extrajudicials. Diu que anirà una mica més enllà del que sempre ha 
comentat, que aquest mecanisme de pagament de factures hauria de ser excepcional i en 
casos molts justificats, i no per pagar coses que són previsibles. El portaveu del Psoe vol 
remarcar  avui  que hi  ha una sèrie de factures que li  preocupen especialment  i  que en 
diferents ocasions, ha demanat la justificació de les factures pagades a Sóller Recicla i que 
la  resposta  que  se  lis  ha  donat  fou  que  eren  factures  vinculades  a  tasques  de  retirada 
d’enderrocs generats per la brigada o d’abocaments no autoritzats. Si bé, explica que revisat 
l’expedient  en detall  d’aquestes factures, l’informe tècnic diu que aquestes no han estat 
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conformades ni per part dels serveis tècnics, ni per part del departament de contractació, 
atès que no és possible comprovar el càrrec imputat. El Sr. Mateu diu que llegir aquesta  
frase li ha fet saltar les alarmes, que pot entendre que hi hagi imprevistos o que es pot fins i  
tot, donar cobertura legal a pagar factures fóra d’un contracte per fets sobrevinguts, però 
que el que més li preocupa és que hi hagi factures en les que cap tècnic de la casa validi la 
feina que s’ha realitzada  i  que cap funcionari  assumeix la  responsabilitat  de dir  que la 
factura  que  es  paga  és  per  un  servei  que  realment  s’hagi  produït.  Al  Sr.  Mateu  li  
preocuparia  enormement  duu a ple  una factura  amb un informe com aquest.  Segons el 
regidor  es  tracta  d’una  factura  vinculada  a  una  empresa  que  té  un  contracte  amb 
l’Ajuntament amb un tope econòmic i que li estam pagant per damunt aquest tope una sèrie 
de factures que els tècnics no validen.  Vol fer aquesta reflexió, i anuncia el seu vot en 
contra, sense perjudici de demanar més informació a Intervenció, per aclarir per quin motiu 
aquestes factures no s’han comprovat per part dels tècnics. 

La Sra. Laura Celià diu que a cada plenari han d’escoltar la regidora d’hisenda argumentar 
com  si  fos  la  única  via  vàlida  per  gestionar  de  forma  correcta  els  contractes  de 
l’administració pública, el fet d’haver de duu extrajudicials, així com omissions de la funció 
interventora,  en  els  que  els  tècnics  directament  diuen  que  no  en  volen  sabre  res,  per 
justificar que el proveïdor a de cobrar la seva feina. Segons la portaveu de Més per Sóller, 
hi ha una altra manera de funcionar per part de les administracions públiques i que és fer el  
contracte de conformitat amb la llei, la corresponent retenció de crèdit i pagar, com paguen 
totes les administracions. Insisteix que no és la forma habitual de funcionar, sinó que es 
tracta de mecanismes excepcionals per cobrir coses sobrevingues, no per assumir la despesa 
ordinària d’un ajuntament i afegeix que la ciutadania no és mereix que aquest Ajuntament 
gestioni els diners públic d’aquesta forma. Demana si són conscients del que estan fent, que 
estan  aprovant  unes  factures  amb tots  els  informes  desfavorables.  Demana  si  saben  la 
responsabilitat política que estan assumint. Més a més, en un cas com el de Sóller Recicla, 
en el que ells ja han repetit que és sospitosament curiós que Sóller Recicla estigui presentat 
factures de qüestions extraordinàries  des d’ençà que es va negociar  la pròrroga del seu 
servei. Diu que fa temps que voten en contra d’aquests tipus de procediments i que avui no 
serà una excepció. Així mateix, es suma a la petició de reflexió del Sr. Mateu sobre aquesta 
forma de funcionar i de gestionar «lo públic». 

El Sr. Aguiló pren la paraula i diu que tot el que és extrajudicial, té uns «reparos» però que 
ells voten a favor perquè s’han de pagar. Si bé, diu que la veritat és que no acaben de veure 
perquè els tècnics no estan firmant aquestes factures i que per aquest motiu avui no donaran 
suport en aquesta proposta, no perquè no hi estiguin d’acord, sinó perquè volen aclarir que 
està passant amb la part tècnica d’aquestes factures. 

El Sr. Carlos Darder diu que tal  i  com han assenyalat  altres vegades aquest mecanisme 
permet al proveïdor poder cobrar de manera immediata, i que l’equip de govern de Més i 
Psoe el que feia era acumular-les i no aprovar-les de manera tan freqüent, el que suposava 
que el proveïdor tardava més a cobrar. D’altra banda, diu que li crida l’atenció que ara 
diguin que hi ha factures que no tenen firma de funcionari, que això es veritat, però que ha 
demanat a intervenció i li han dit que això passa des de fa molt d’anys, també quan ells 
governaven. Demana si no hi havia en aquell  moment la mateixa preocupació.  Demana 
coherència.
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La Sra. Laura Celià pren la paraula i li diu al Sr. Darder que des del moment en que el seu 
soci de govern es fa anques enrere de donar suport  a la proposta, si que hauria d’estar 
preocupat. D’altra banda, demana quantes vegades a la legislatura 2015-2019 varen duu 
factures amb omissió de la funció interventora. 

La Sra. Andrea Pomar diu que aquest tema genera molt de debat. Li diu al Sr. Mateu que el  
plantejament que ha fet ja el va fer a la comissió informativa, i que va fer un requeriment 
als serveis econòmics, que ella com a regidora d’hisenda avui ha duit aquesta informació i 
que podrà consultar la documentació. Vol manifestar que, en cap cas, es fan les coses mal 
fetes, sinó que és un mecanisme legal que utilitzen tots els municipis de l’Estat espanyol. 
Diu  que  la  única  diferència  respecte  anteriors  legislatures  és  que  no  acumulen 
l’extrajudicial en un sol plenari. 

El Sr. Jaume Mateu vol que consti en acta que la informació que ara ha oferit la regidora no 
és ara que si li hauria d’haver facilitat i que tot és una mica precipitat.  Vol matisar que 
l’únic que ha fet és llegir un informe tècnic que el que diu és que no està clar que es pagui  
pel que diu que es paga,  i  que això és el  delicat.  Exposa que en aquest cas hi  ha una 
diferència, perquè el que diuen el tècnics és que no estan segurs del que pagam és el que 
s’ha fet, perquè no es pot justificar aquest import. 

Quan són les 11:32 es fa un recés a proposta del Sr. Batle President. 

Es reinicia la sessió quan són les 11:34 i pren la paraula la Sra. Andrea Pomar qui diu que 
arran de la darrera intervenció del Sr. Mateu i considerant les paraules que ha dit, sobre que 
no ha tengut temps per poder revisar tota la documentació i atès també, que considera que 
és important per determinar el seu sentit del vot, s’ha decidit retirar aquest punt. 

El  Batle  President  demana a  la  Secretària,  passar  per aquest  motiu,  al  punt  següent  de 
l’ordre del dia. 

Quart.-  Expedient 5554/2023. Declaració interès general - Can Dulce. 

Pren la paraula la Sra. Esther Alfonso, qui explica que es tracta d’una declaració d’interès 
general per a la concurrència de circumstàncies socials, culturals o historicoartístiques, per 
a les obres de reparació i conservació de la teulada de Can Dulce. Diu que és un edifici  
construït a l’any 1905, inclòs en el catàleg de patrimoni municipal, que l’any 1988 fou cedit 
per als propietaris a la societat sollerica de cultura popular. Exposa totes les activitats que 
organitza la associació que fou declarada entitat d’utilitat pública des de l’any 1996 i que ha 
rebut  també  el  reconeixement  de  la  Creu  Roja  i  el  premi  Bartomeu  Oliver  de  l’Obra 
Cultural  Balear.  Segons  la  regidora  d’activitats,  obres  i  urbanisme,  amb  tot  aquest 
argumentari queda més que justificat la declaració que es duu a ple, previ l’informe signat 
pel tècnic arxiver i amb l’aprovació de la Comissió municipal de patrimoni.  Demana el 
suport a la resta de regidors. 

El Sr. Jaume Mateu diu que votaran a favor i que és el primer expedient que es veu després 
d’haver  aprovat  la  norma  que  preveu  bonificar  les  taxes  d’aquests  projectes  que  són 
sol·licitats per entitats d’interès cultural o general del poble. 
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El  Sr.  Joan  Carles  Simó  diu  que  és  un  satisfacció  enorme  donar  suport  a  n’aquest 
equipament  municipal  solleric,  atès  que  tal  i  com ha  comentat  la  regidora  en  la  seva 
exposició,  fou declarada  entitat  d’utilitat  pública  l’any 1996,  pel  Ministeri  de Justícia  i 
Interior. Exposa el Sr. Simó que tot i tractar-se d’una entitat privada, la seva dedicació a 
fomentar la cultura des de qualsevol vessant, sempre hi ha estat present a Sóller. D’altra 
banda, diu que la manca d’espais culturals que patim a les nostres ciutats, aconsella no 
deixar de banda aquest sector i fomentar i treballar per al manteniment del casal que acull 
l’associació sollerica de cultura popular, coneguda com a Can Dulce. Agraeix la proposta i 
la feina que fa l’associació. Anuncia el seu suport. 

La Sra. Antònia Frau, regidora de cultura, diu que l’associació li va formular personalment 
aquesta proposta i que ella la traslladà a la regidora Esther Alfonso. D’altra banda, agraeix a 
la interventora pel seu informe favorable. També dóna les gràcies al Casal per tot el que 
duu a terme i espera poder seguir fent feina plegats.

El  Sr.  Batle  intervé  i  diu  que  com anterior  regidor  de  cultura,  només  pot  tenir  bones 
paraules per Can Dulce, entitat totalment involucrada amb el món cultural i social de Sóller. 
Agraeix la bona feina que fan.

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA: 

PRIMER.- Informar favorablement la Declaració de Can Dulce, situat al carrer gran via, 15
de Sóller, com a construcció d’especial interès o utilitat municipal mitjançant acord de ple 
municipal, atesos el informes abans esmentats

SEGON.- Notificar aquest acord a les persones interessades.

Cinquè. Expedient 830/2024. Declaració interès general - Museu Balear de Ciències 
Naturals de Sóller.

Pren la paraula la Sra. Esther Alfonso i diu que és el mateix expedient que la proposta  
anterior, però en aquest cas, per a les obres de reparació en la coberta d’uns dels edificis 
que alberga la Fundació Jardí Botànic de Sóller – Museu de Ciències de les Illes Balears. 
Exposa la regidora que el Museu de Ciències Naturals des del 1992 està ubicat al palauet i 
que és una entitat naturalista dedicada a la divulgació, conservació i estudi del patrimoni 
natural i cultural de les Balears, que ajuda a apropar al public els coneixements de la natura 
que ens envolta. Explica que conté col·leccions molt importants i una biblioteca científica i 
que a la casa del pagès s’ubica la Fundació jardí botànic. Exposa que l’edifici on està ubicat 
el museu està també inclòs al catàleg de patrimoni municipal. Conclou que està més que 
justificada la declaració d’interès general de l’edificació, d’acord amb l’informe signat pel 
tècnic arxiver i l’acordat per la Comissió municipal de patrimoni.

Obert el torn d’intervencions, el Sr. Jaume Mateu diu que és un cas similar, si bé en aquest 
cas, l’Ajuntament  té una participació dins el  Patronat.  En tot  cas,  diu que és el  mateix 
mecanisme que  l’anterior  punt  i  que  és  una  entitat  que  necessita  de  suport.  Entén  que 
aquesta bonificació està justificada, per aquest motiu anuncia el seu vot favorable.
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La Sra. Laura Celià intervé i demana un aclariment sobre el títol d’aquest punt tal i com 
apareix  a  l’ordre  del  dia,  els  hi  ha  generat  confusió,  perquè  no  es  correspon  amb  la 
proposta. 

La Sra. Esther Alfonso diu que és una declaració d’interès general com el punt anterior però 
que per un problema a l’hora d’emplenar no es va poder editar el títol, que és la primera 
vegada que s’utilitza aquest sistema, que ha sigut un error. 

La Sra. Celià diu que s’alegra en tot cas, que es reactivin les obres dins aquest edifici. Diu 
que  ella  personalment  és  el  primer  lloc  on  va  fer  feina  després  d’acabar  la  carrera. 
Considera que l’associació que hi ha al darrere ha fet molta feina durant molt d’anys per 
mantenir obert el museu amb un pressupost privat i públic molt per davall del que havia de 
menester.  Afegeix  que  l’equip  que  hi  ha  ara  mateix  també  està  fent  molt  feina  per 
posicionar el museu al lloc que es mereix. D’altra banda, demana pel tema de l’ascensor al 
Sr. Aguiló. En tot cas, avança el seu vot favorable. 

Demana la paraula el Sr. Aguiló i diu que com a vicepresident del MUCBO vol agrair que 
tot  el  consistori  s’hagi  posat  les  piles  per  dignificar  aquest  museu,  i  que des d’aquesta 
legislatura s’estan fet les passes per tornar a ajudar al museu en la mesura que es pugui.  
D’altra banda, vol que consti en acta la gran feina que està fent el seu gerent. Diu que com a 
patró, està molt satisfet de com s’estan fent les coses. Pel que fa a l’ascensor diu que avui 
mateix  a  junta  de govern s’ha aprovat  el  plec  de condicions  i  que en breu es traurà  a 
concurs. 

El Sr. Carlos Darder vol posar en valor tota la tasca feta pel Museu i diu que el mínim que 
pot fer l’Ajuntament és donar suport a aquesta proposta i a totes les que puguin venir. 

La  Sra.  Celià  demana  la  paraula  i  vol  agrair  la  informació  en  relació  amb l’ascensor. 
Recorda que aquest projecte està pendent des de l’any 2018 amb part del finançament que 
es va aconseguir.  Demana si  hi  ha qualque previsió de comissió informativa  per donar 
informació sobre aquest projecte. 

El  Sr.  Aguiló  diu  que  encara  no  han  decidit  quina  serà  la  comissió  informativa,  si  la 
d’urbanisme o la de promoció econòmica, però que en tot cas, és una bona notícia perquè fa 
molts  d’anys  que  s’intenta  que  això  vagi  endavant.  Recorda  els  entrebancs  a  nivell 
econòmic que s’han donat degut a l’increment de preus. Diu que és una gran alegria poder 
dir que aquest projecte surt a licitació. 

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA: 

PRIMER.- Informar favorablement la Declaració de l’edifici del Museu Balear de Ciències 
Naturals  de  Sóller,  com a  construcció  d’especial  interès  o  utilitat  municipal  mitjançant 
acord de ple municipal, atesos el informes abans esmentats.

SEGON.- Notificar aquest acord a les persones interessades.
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Sisè.  Expedient  7719/2023.  Disposicions  Normatives  (Aprovació,  Modificació  o 
Derogació). Aprovació inicial de la Modificació de l’ordenança municipal reguladora 
de l’ús de la via pública.

Pren la paraula el Sr. Darder i diu que és una nova ordenança d’ocupació de via pública i  
vol agrair especialment al cap de policia, a l’assessora jurídica i als serveis tècnics, que 
hagin traslladat a la seva regidoria una sèrie d’aportacions i problemàtiques sobre aquest a 
ordenança. Diu també, que hi ha aportacions polítiques del seu partit, així com altres que 
han fet els partits de l’oposició o Seny i Sentit. El regidor vol fer un resum del principals 
canvis.  Assenyala  que  s’inclou  l’ocupació  de  via  pública  a  través  de  l’exposició  de 
mercaderies que no figurava, també l’ocupació de via pública per tema d’obres, així com la 
instal·lació de contenidors i bastides. Per renovar l’autorització, explica que s’inclou que 
cal estar al corrent de pagament de qualsevol impost o deute municipal. D’altra banda, es 
modifica  el  règim  de  pagament,  per  contradicció  amb  l’ordenança  fiscal  i  es  passa 
d’autoliquidació  a  padró.  Posa  de  manifest  que  el  que  realment  es  cobra  en  les 
autoritzacions  són  els  metres  quadrats  a  ocupar  i  que  per  tant,  el  fet  de  regular 
específicament les dimensions que han de tenir les taules i cadires, no té sentit. Per aquest 
motiu diu que es simplifica l’ordenança i s’assimila a la d’altres municipis com Felanitx o 
Son Servera. Segons el regidor delegat s’aclareix la possibilitat d’instal·lar tarimes, sempre 
que no siguin fixes i diu que l’ordenança anterior les regulava de manera contradictòria, 
donant així cobertura legal a la possibilitat de tenir taules i cadires damunt asfalt, que ara no 
està permès.  Pel que fa  als  expositors,  diu que es condiciona la seva autorització  a un 
informe tècnic favorable, i que a més la comissió de patrimoni haurà de determinar de quina 
manera han de ser, colors, dimensions i materials. Explica així mateix, que es suprimeix 
l’obligació  de  retirar  el  mobiliari  cada  dia.  S’aclareix  la  diferència  de  concepte  entre 
«toldo» i carpa que creava confusió. Es prohibeix l’ús d’altaveus, aparells musicals, ràdios 
o televisors, llevat d’autorització de la Junta de Govern. Es corregeix el plànol tal i com va 
exigir Port de les Illes Balears. Afegeix que s'estén la moratòria per a que no pugui haver 
ocupació de la via pública a la Gran Via. Pel que fa la venda ambulant,  diu que s’han 
incorporat  els  suggeriments  de la  policia,  per  poder destruir  els  elements  no autoritzats 
peribles  i  que l’ajuntament  no estigui  obligat  a tenir-los emmagatzemaments.  Es regula 
també la reincidència per tal que quan ha hagut tres faltes greus, es pugui privar d’ocupació 
de la via publica d’1 a 3 anys. Insisteix en que l’ordenança està feta amb les aportacions 
dels tècnics i que també n’han acceptat d’altres partits. Agraeix la feina feta per la assessora 
jurídica i recorda que està present per resoldre qualsevol dubte. 

Pren la paraula el Sr. Jaume Mateu i diu que estam davant un expedient del qual vol fer una 
sèrie de consideracions. Per una banda, des del punt de vista formal, vol matisar que no és 
una ordenança nova sinó que és una revisió d’una ordenança que el mateix equip de govern 
va aprovar en el seu moment. Segons el Sr. Mateu varen quedar sorpresos de què en tan poc 
temps de vida d’aquesta ordenança, es tengui la necessitat de tornar-la a canviar. Diu que és 
cert que l’ordenança del 2021 va concretar aspectes que l’anterior deixava a l’aire i que 
com a mínim varen veure en aquell moment que es donava una regulació feta des del punt 
de vista de la ciutat, que entenen que és la manera més o manco, de com s’ha d’abordar 
aquest tema de les terrasses i que cal no oblidar que el que es regula no és un negoci, sinó 
l’ocupació per part d’uns particulars d’un espai públic que és de tots. Considera que s’ha de 
justificar l’espai que llevam a la gent. A nivell formal, vol dir que quan es va convocar la 
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comissió informativa no tenia clar que aquest expedient es pogués duu a ple perquè faltava 
un tràmit,  la consulta pública prèvia anunciant la intenció de fer aquesta modificació. El Sr. 
Mateu  diu  que  això  és  important  per  a  la  participació  ciutadana  a  les  normes  que  fa 
l’Ajuntament i que és una pràctica de bona governança. Diu que curiosament, es va enviar 
la consulta pública el mateix dia de la comissió informativa al taulell, per un període de tres 
dies, sense que ningú n’hagi pogut tenir coneixement. Considera el Sr. Mateu que això no 
és correcte i que s’hauria d’haver donat més temps per fer aquesta consulta prèvia, explicar 
la proposta i que la gent hagués pogut fer aportacions. El regidor diu que és veritat que el 
Sr. Darder els hi va fer arribar els diferents esborranys de la modificació de l’ordenança, 
però que ja exposaren que no estaven d’acord amb la seva orientació perquè anava amb la 
línia de ser menys restrictiva que l’anterior redacció d’ordenança. Reclama que el procés de 
participació que varen tenir els regidors s’hauria d’haver obert a tot el poble. Considera que 
hi ha aspectes que són lògics, els que es refereixen a facilitar la tramitació o el pagament, 
que  això  els  hi  pareix  be.  També  diu  que  l’ordenança  el  que  fa  es  incorporar  altres  
ocupacions  de via  pública  que no estaven contemplades  en aquesta  ordenança,  com és 
l’ocupació per obres o per establiments comercials. Opina que té una certa lògica posar-ho 
tot en el mateix text. En tot cas, diu que el que no els hi agrada tant és que, davant una serie 
de problemàtiques per fer complir l’ordenança aprovada al 2021, el que es fa és rebaixar les 
exigències de la nova ordenança de manera que sigui més fàcil fer la complir. Diu que en 
aquest sentit pot haver casos en que això estigui justificat, però que hi ha uns punts que no 
són acceptables. Segons el Sr. Mateu varen fer aportacions i se n’han recollides poques. 
Considera que s’hauria pogut fer una feina més seriosa de negociació real. Pel que fa a les 
pantalles, que és la part que va tenir més ressò mediàtic, opina que en el fons té un redactat  
curiós, perquè es prohibeix sempre i quan la Junta de Govern no digui el contrari. Diu que 
hi  ha coses  noves que s’inclouen que no creu que vagin destinades  a fer  més pràctica 
l’anterior ordenança, sinó que van més amb altres idees que tenen com a equip de govern. 
Segons el Sr. Mateu en general s’amplia la possibilitat d’utilitzar l’espai públic i que aquest 
és el motiu principal que veuen per no donar suport a la proposta i que això és una qüestió 
política. Entenen que la via pública és un espai de tots i que es pot permetre que els negocis 
en facin ús, però sempre i quan sigui compatible amb mantenir aquest ús públic, pel que fa 
a  la  vida  quotidiana  de  la  gent.  El  Sr.  Mateu  posa  com a  exemple  que  a  l’ordenança 
s’elimina  l’opció  de  si  tens  una  terrassa  que  ocupa  l’acera  de  davant  el  local  i  per 
dimensions no la pots ocupar i has d’anar a l’altra banda. Explica que amb la modificació al 
final podràs ocupar les dues bandes. Posa com altre exemple que es redueixen les distàncies 
de separació a certs elements com un càrrega i descàrrega o una parada de taxis, el que 
suposa, diu el Sr. Mateu, ampliar la part de terrassa i reduir l’espai públic. Manifesta no està 
d’acord amb aquesta  filosofia. Creu que l’enfocament de l’ordenança ha de ser des del punt 
de vist de l’espai públic i no des de la de l’espai privat. Anuncia que votaran en contra i es  
reserven l’opció de presentar al·legacions si avui s’aprova tal i com està ara. 

La Sra. Celià pren la paraula i diu que no és cap secret el posicionament crític que han 
tengut des de Més per Sóller amb la manera d’enfocar aquesta ocupació de la via pública de 
l’equip  governant  a  l’anterior  legislatura  i  que  diu,  es  manté  en  aquesta  proposta 
d’ordenança. Explica que s’han mostrat molt crítics amb l’ocupació de l'espai públic i vol 
recordar que és un espai de tots i totes. Exposa que la sensació de saturació és una sensació 
bastant general i que la gent ja sent que certs espai com la plaça o Santa Catalina són espais  
privats pels quals no és pot passar amb normalitat. Afegeix que aquest sentiment, que fa uns 
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anys era minoritari, cada vegada és més general, i recorda que es va agreujar amb la política 
de terrasses Covid promoguda a l’anterior legislatura i que diu, s’ha acabat convertint en un 
ocupació permanent. Li diu al Sr. Darder que no la desmenteixi i que hi ha dos cafès de la 
plaça de Sóller que ocupen més espai i que no respecten l’ordenança vigent segons el que 
preveu la norma, com el Planet o el cafè Sóller. Diu que ara no es pot entendre que aquestes 
terrasses sobreocupin la  via pública. Vol també recordar les queixes dels veïnats de Santa 
Catalina amb els problemes de seguretat vial que genera l’ocupació de les voreres i que 
forcen als vianants a anar per la calçada, convivint amb els vehicles. També fa referència a 
les persones amb mobilitat reduïda o famílies amb cotxets que no tenen garantit el seu pas, 
perquè diu, a l’any 2021 quan varen fer l’ordenança no tengueren en compte el que va 
demanar Més per Sóller sobre respectar la Llei estatal d’accessibilitat, que demana un pas 
de mínim vuitanta centímetres a qualsevol lloc per a que hi pugui passar una cadira de 
rodes.  Diu  que  amb  tots  aquestes  reptes  que  tenim  com a  municipi  i  la  dificultat  de 
convivència  que hi  ha entre  els  vianants  i  les  persones  que exploten  dignament  el  seu 
negoci,  l’equip de govern no només duu a ple una ordenança que no soluciona aquests 
problemes sinó que el que fa es blindar certes sobreocupacions de la via pública, entre les 
quals li crida l’atenció que no està la Gran Via. Anuncia que no li donaran suport. D’altra  
banda,  diu que li  agradaria que jurídicament  se li  aclarís  una cosa,  perquè s’ha debatut 
informalment sobre la vinculació de determinades persones d’aquest consistori a diferents 
negocis. Recorda la norma que es va esgrimir per a forçar a que certs regidors de Seny i 
Sentit i de Més per Sóller abandonassin la votació, que era un article de la Llei 40/2015. La 
Sra. Celià llegeix l’article i diu que no estam parlant d’una ordenança en general sinó que 
estan  parlant  d’una  ordenança  que  blinda  certs  drets  de  negocis  privats.  Demana  que 
jurídicament s’aclareixi qui podrà votar en aquest punt i qui no, i que sigui quina sigui la 
resposta, Més per Sóller votarà en contra. 

Pren la paraula el  Sr. Pep Porcel de Seny i Sentit  i  diu que com a molt  bé s’ha dit,  li 
agradaria remarcar que els carrers i els espais públics del pobre no són de l’Ajuntament, 
sinó que són de domini públic i de tots els sollerics, i que el que l´únic que han de fer com a  
Ajuntament  és  les  concessions  administratives  per  regular  l’ocupació  de  les  diferents 
activitats econòmiques que duguin aparellada una ocupació de la via pública. Entén que la 
seva responsabilitat és marcar una estratègia comuna que permeti als ciutadans generar uns 
espais amb qualitat urbana, i que si per exemple s’està fent feina amb millorar la qualitat de 
vida dels nostres ciutadans creant unes zones de baixes emissions per a que puguin entrar 
menys vehicles i  pacificar  el  carrer,  no queda diu,  més remei que trobar una estratègia 
integral  que  permeti  que  aquesta  millora  que  donam als  carrers  per  a  que  siguin  més 
pacificats,  estigui  també  al  sòl  públic  dedicat  a  l’ocupació  de  la  via  pública.  Diu  que 
aquesta  estratègia  ha  de  cercar  que la  sostenibilitat  sigui  tant  per  els  vianants  com els 
vehicles. Afegeix que el transit «peatonal» en algunes zones és molt complicat i sobretot 
per la gent amb mobilitat reduïda. Considera que aquesta ordenança i les modificacions de 
la mateixa no van en la línia que ha assenyalat d’estratègia integra. D’altra banda, diu que 
hi ha molt de punts de la modificació que queden amb arbitrarietat i es deixen certs aspectes 
a  la  determinació  dels  tècnics  que  pot  induir  a  subjectivitat  o  a  greuges  comparatius. 
Considera que això s’hauria d’evitar. Opina que les modificacions que planteja l’ordenança 
podrien ser molt més eficients, i per tot l’assenyalat, anuncia que votaran en contra. 
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Pren la  paraula el  Sr.  Darder i  en relació amb la intervenció del Sr.  Mateu diu que la  
consulta prèvia han sigut tres dies que són els terminis legalment establerts, i que és certs 
que són curts, però que hi ha un període de trenta dies per poder fer al·legacions. Diu que la 
seva preocupació és per una altra motiu i que a la legislatura que varen governar Més i 
Psoe, no varen aixecar actes de terrasses, ni per renous, ni per fóra d’horari o ocupació 
indeguda i que en canvi a l’any 2023 hi ha 75 actes aixecades per part de la policia totes 
tramitades. Diu el Sr. Darder al Sr. Mateu que ells si que han fet feina, no com altres que no 
aplicaven res. Considera que ells si que han actuat i que és cert que anteriorment amb les 
terrasses Covid, varen donar un cop de mà, però que per altra banda, han fet una feina 
constant, juntament amb la policia, amb el tema del control de les terrasses i que el que li  
preocupa és la falta d’acció que feren Psoe i Més, perquè ni es tramitaven les actes ni es 
feien inspeccions, que tot era una «barra libre». Explica que ara amb la modificació de 
l’ordenança s’inclou una mesura valenta i que qui incorri en tres faltes greus, l’any següent 
es quedarà sense terrassa. Pel que fa a les barreres arquitectòniques diu que ells duen a 
terme una política d’eliminació de barreres arquitectòniques tant a plaça com al Port de 
Sóller i posa com exemple «l’adoquinat» de carrers o la creació de rampes. Afegeix que 
volen un equilibri, que la gent pugui passar bé i que el negoci pugui fer feina, però sobretot  
que pugui esser controlat. Comenta que s’han trobat una sèrie d’elements a l’ordenança que 
fa trenta anys que s’estan establint de manera que no tenen cap tipus de cobertura legal, 
posa com exemple, que està prohibit posar taules i cadires damunt l’asfalt i que les poques 
que hi ha, enlloc de llevar-les quan dues vint o trenta anys, se’ls hi dóna la possibilitat de 
posar una tarima i donar-lis forma legal. Però que no s’augmenta cap metre i que el fet 
d’haver aixecat 75 actes només el 2023, ja demostra que hi ha una feina i un seguiment per 
part de la policia local. 

La Sra. Celià li diu al Sr. Darder que li sorprèn que esgrimeixi l’adoquinat de carrers com 
fer les voreres accessibles i li diu que això és forçar a la gent a haver de transitar per la 
calçada, que aquesta és pels cotxes i les voreres per  als vianants no per a les terrasses. Diu 
que els primers adoquinats es varen fer al tram superior del carrer de sa Mà on hi havia un 
problema de voreres estretes i on no passaven ni les cadires de rodes ni els cotxets, i que 
això es va fer a la legislatura on ells governaren i que s’ha continuant fent encertadament, 
però això diu, no fonamenta ni justifica que siguin voreres accessibles si aquestes estan 
plenes de terrasses. Vol recordar que ha plantejat una pregunta sobre la incompatibilitat de 
vot en aquest punt, i demana que si li contesti jurídicament. 

El Sr. Jaume Mateu, vol que consti en acta que demana in voce tots els expedients incoats 
en matèria de terrasses des de l’any 2019 al 2024. Per altra banda, diu al Sr. Darder que no 
ha  contestat  res  del  que  se li  ha  plantejat,  que el  debat  del  punt  és  la  modificació  de 
l’ordenança del 2021 i que d’aquest tema no n’ha dit res. Considera que s’ha de ser més 
seriosos amb el debat. 

Pren la paraula la secretària qui assenyala que per part de Secretaria i serveis jurídics han 
entès que es tracta d’una ordenança de caràcter general amb un contingut genèric i que a 
priori, el fet de ser titular d’una llicència d’ocupació de la via pública, per si mateix no seria 
causa d’abstenció. No obstant, diu que si qualque regidor o regidora considera que pot tenir 
un benefici  no potencial,  sinó directe  amb la modificació,  si es podria donar una causa 
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d’abstenció. Afegeix que en el tema de les causes d’abstenció no és pot generalitzar, que 
s’ha de mirar cas per cas. 

Pren la paraula la Sra. Delia Clar, assessora jurídica municipal, qui diu que no és el mateix 
l’abstenció en un contracte on hi ha una prestació directa de l’Ajuntament i una normativa 
de caràcter general, i que si haguéssim de fer una normativa com per exemple d’un pla 
general s’haurien d’aixecar tots, perquè tothom hi té un interès.

La Sra. Laura Celià respecte a la referència que ha fet l’assessora jurídica d’un pla general, 
diu que ara estam parlant d’un ús lucratiu, però no entén perquè el seu company Joan Carles 
Simó  va  haver  de  sortir  per  un  possible  conflicte  d’interessos,  en  una  donació  d’una 
particular a l’Ajuntament o bé que també en el cas de Sóller Recicla, es va fer aixecar a part 
del  consistori,  i  que  ara hi  hagi  persones  que ells  o  els  seus  familiars  directes  tenguin 
negocis amb ocupació de la via pública i  que són beneficiats  o perjudicats  per aquesta 
ordenança. Considera que en aquest cas, hi ha un conflicte clar d’interessos i demana que hi 
hagi una interpretació clara. Afegeix que la norma diu molt clarament fins a quin grau de 
consanguinitat hi ha conflicte i perquè en el cas que s’ha referit del Sr. Simó i en el de 
Sóller Recicla es va aplicar i avui no s’aplica. 

La Sra. Delia Clar diu que la pròpia jurisprudència no és clara o taxativa en aquest tema i 
que la regla general és que els regidors no s’abstenguin i puguin intervenir,  i que hi ha 
casos  excepcionals  com  per  exemple  que  l’ajuntament  paga  a  una  empresa  i  hi  hagi 
familiars  dins  l’empresa  i  que no  és  el  mateix  una  ocupació  de  via  pública  en  la  que 
l’interessat paga per tenir autorització. 

La Sra. Celià diu que entén que no és una tema de demanar permís o no, sinó que el que 
estan  fent  es  debatre  una  normativa  que  blinda  els  drets  de  la  gent  que  està  fent  una 
ocupació lucrativa de la via pública, i que és aquí on hi ha el conflicte d’interessos. Demana 
si jurídicament el que s’està dient és que cada regidor en funció dels seus principis, o de si 
té o no negoci, ha de decidir si s’aixeca o no. 

El Sr. Carlos Darder diu que l’ocupació de la via pública és extensiva i que no només són 
taules  i  cadires.  D’altra  banda,  diu  que  ha  entès  el  que  han  assenyalat  la  secretària  i 
l’assessora jurídica, que cadascú ha de fer el que consideri. 

El Sr. Joan Carles demana que consti en acta que considera que hi ha un greuge comparatiu  
cap a la seva persona, perquè se’l va fer aixecar d’un ple sense que ell tengués cap interès, i  
ho considera un greuge comparatiu greu. 

El Sr. Carlos Darder li diu al Sr. Simó que ja li han explicat.

La Secretària pren la paraula i diu que no és un tema senzill, que és interpretable i proposa 
que es redacti un informe jurídic més extensiu sobre aquest tema per a futur casos que es 
puguin donar. 
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El Sr. Simó diu que hi ha una qüestió crematística important, una qüestió econòmica en 
aquest cas que no es donava en el seu cas, i que ell es va tenir que aixecar i que ara no 
s’aixecarà ningú. Insisteix que és un greuge comparatiu. 

El Batle President abans de passar a votació li diu al Sr. Darder que igual al període del 
2015 al 2019, la gent es va comportar i no va fer renou i les terrasses estaven com tocava i  
que tot funcionava be. Diu que bromes apart, pel que fa a les terrasses Covid, que pareix 
que ho hem oblidat i que tothom va sofrir molt. Vol recordar que ell juntament amb el Sr. 
Darder varen visitar negoci per negoci per mirar les terrasses i per veure com podien ajudar 
a la gent. Diu el Sr. Batle que no entendria que aquesta proposta no surti endavant. 

El Sr. Carlos Darder diu que abans de passar a votació, cal tenir molt clar que tenim una 
ordenança que suposa que qualsevol peu de qualsevol cadira o qualsevol expositor no hi pot 
estar, que hi ha el 95 per cent de les «sombrilles» que no estan en regla, i que hi ha 4 
terrasses que no estan en regla perquè estan damunt asfalt.  Diu que si no la volen tirar  
endavant, ells tenen molt clar que ells juntament amb serveis jurídics i policia han intentat 
arreglar el que fa trenta anys està d’aquesta manera i que no serà seva la responsabilitat 
haver intentant posar ordre i que altres hagin mirant cap una altra banda.

Demana  la  Sra.  Celià  si  està  amenaçant  a  algú  del  seu  grup  amb els  seus  comentaris 
constants. La Sra. Celià respon que sí, que ho està fent i que això és diu xantatge i que hi ha 
altres maneres d’arreglar les coses que no passen per blindar els drets de la sobreocupació 
de la via pública i que no les han volgut triar. Li demana que no els posi ara en una situació 
límit,  amenaçant  sobre  els  negocis  de  terminades  persones  i  demana  perquè  els  ha  de 
responsabilitzar d’aquesta ordenança, en la manera en que ho fa, amb amenaces velades i 
xantatges. Li diu que si les sombrilles no es poden posar, es lleven i punto. Demana si  
abans de fer la votació, i al marge dels xantatges velats que està fent al Sr. Darder, quins 
regidors s’aixecaran i si votarà o no tothom.

El Sr. Darder vol que quedi clar que no està fent xantatge a ningú i que ell ha parlat de 300 
ocupacions. Li assegura a la Sra. Celià que no està fent cap amenaça a ningú del seu grup. 

El Sr. Batle li diu a la Sra. Celià que el Sr. Darder ha donat una explicació, que ha parlat de  
300 ocupacions, i que no creu que el Sr. Darder directament hagi parlat per ningú. Diu que 
el vol defensar. 

En aquest moment el Sr. Batle president anuncia un recés a la sessió plenària. 

Demana la paraula la Sra. Celià. Com a conclusió vol reafirmar el vot negatiu dels quatre 
membres de Més per Sóller. Afegeix que no s’aixecarà ningú perquè han interpretat que no 
hi ha el  perquè haver-ho de fer i  amb la idea de què si aquesta ordenança avui no tira 
endavant, poder tenir un espai de veritable consens entre les forces polítiques per seguir 
treballant aquest text. 

Passats a votació, amb 8 vots a favor (Partit Popular), 9 vots en contra (Més per Sóller, 
Seny i Sentit i Psoe), i cap abstenció, la proposta queda rebutjada. 
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Setè. Expedient 6029/2023. Subvencions Directes o Nominatives. 

Llegida la proposta per part de Secretaria, pren la paraula el Sr. Lorente qui diu que es 
tracta  d’una  subvenció  de  fons  europeus  per  a  particulars  destinada  a  la  rehabilitació 
d’habitatges sempre que aquesta reforma suposi un estalvi energètic d’un trenta per cent 
com a mínim. Agraeix als treballadors de la casa la feina feta i demana el suport de la resta 
de regidors. 

El Sr. Jaume Mateu pren la paraula i diu que consideren que és un punt interessant. Vol 
recordar  que aquestes subvencions són una continuïtat  de l’anterior  convocatòria  de les 
àrees de regeneració i rehabilitació urbana, conegudes coma ARRU, que es varen començar 
a implantar a Sóller a la darrera legislatura 2015-2019. Considera que és interessant que es 
pugui habilitar  aquesta partida per tal  que els particulars es puguin beneficiar dels fons 
europeus per rehabilitar energèticament casa seva. Espera que es faci prou difusió d’aquesta 
mesura i que sigui exitosa. 

Pren la paraula el Sr. Joan Carles Simó de Més per Sóller i diu que resulta interessant poder 
aprofitar aquestes subvencions de fons europeus, més a més quan es té com a component 
especial l’eficiència energètica en el càlcul de la quantitat a subvencionar i que ens duu, diu 
el Sr. Simó, cap a la necessària transició energètica, cada vegada més urgent i necessària a 
la nostra societat. D’altra banda, diu que hi ha uns aspectes que volen aconsellar per a un 
millor funcionament de tot plegat, per un banda, la claredat en quant a les zones que són 
subvencionables. Respecte a aquest punt diu que estaria bé que a les reunions que es faran 
amb  els  veïnats  s’exposin  les  qüestions  tècniques.  Igualment  demana  que  hi  hagi 
especificacions clares sobre com es resoldran les ajudes. Donen per suposat que hi haurà un 
servei d’atenció a l’ajuntament per resoldre els dubtes que puguin tenir els usuaris. Anuncia 
el seu suport. 

La Sra. Esther Alfonso pren la paraula i diu que els àmbits d’aplicació en el nostre municipi 
foren aprovats per la Conselleria de Mobilitat i Habitatge. Explica el mapa de la zonificació 
i  destaca  que  a  diferència  d’altres  subvencions  enfocades  exclusivament  a  millores 
d’eficiència  energètica,  aquesta  inclou  tot  tipus  de reforma permesa,  sempre i  quan les 
actuacions  arribin  a  l’objectiu  de  millora  energètica.  Exposa  que  hi  haurà  xerrades 
informatives i que a més s’habilitarà un servei de consulta als interessats,  coordinant el 
departament  de  subvencions  i  el  d’urbanisme.  Explica  així  mateix  que  es  reserva  una 
partida  per  a  que  l’ajuntament  rehabiliti  places  públiques  que  tenen  un  cert  nivell  de 
degradació. 

El Sr. Carlos Darder diu que tot el que siguin subvencions i arribin a la gent, benvingudes 
seran. 

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA: 

PRIMER.  Aprovar  les  bases  reguladores  i  la  convocatòria  d’ajudes  destinades  a  les 
actuacions de rehabilitació a nivell de barri en l’àmbit ERRP delimitat PRTR obrant a l’ 
expedient.
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SEGON. Ordenar a la Base de Dades Nacional de Subvencions (BDNS) i al Butlletí Oficial 
de  les  Illes  Balears  (BOIB)  la  publicació  de  les  bases  reguladores  i  convocatòria  del 
Programa 1  d’ajudes  a  les  actuacions  de  rehabilitació  a  nivell  barri,  en  l’àmbit  ERRP 
delimitat PRTR.

Vuitè. Moció presentada pel grup municipal Mes per Sóller per la cura i millora de 
l'arbrat públic de Sóller. 

Pren la paraula la Sra. Elvira Arbona, per tal de defensar la moció presentada pel Grup 
Municipal Més per Sóller i diu que tradicionalment s’ha tengut una imatge de Sóller com a 
una vall  verda i  un poble amb arbres  que creen paisatge  urbà i  ombra a  l’estiu.  Si bé 
assenyala  que  aquesta  imatge  s’està  perdent  per  la  pèrdua  de  molts  d’exemplars  i  el 
deteriorament dels  restants per una cura deficient o una poda descontrolada. Recorda que al 
2018  quan  governava  l’esquerra,  es  va  aprovar  l’ordenança  de  protecció  dels  espais, 
elements verds i mobiliari urbà. Segons la regidora de Més per Sóller, els anys posteriors 
s’ha ignorat aquesta ordenança, fins el punt de produir-se incompliments en obres licitades 
pel propi ajuntament, i posa com exemple les obres de la Gran Via. Demana quin dels dos 
regidors  de Medi  Ambient  s’encarrega  d’aquest  tema de les  podes.  En relació  amb les 
podes excessives diu que no ha servit de res tot el que ha denunciat Més per Sóller i que 
com  molt  bé  explica  l’Ajuntament  de  Barcelona,  la  norma  general  és  la  poda  de 
manteniment  que respecta  la biologia de l’arbre i  la seva estructura.  Explica que podar 
menys els arbres i deixar-los créixer vol dir augmentar el verd de la ciutat. Opinen que una 
poda excessiva  a  l’arbrat  com s’ha  fet  a  Sóller  durant  molt  d’anys,  suposa  una  major 
brotació la propera primavera, provocant més incomoditats als ciutadans. Entenen que s’ha 
de deixar créixer aquests arbres perquè s’afavoreix la salut de les persones, es redueix la 
contaminació i els efectes del canvi climàtic. Per poder donar a l’arbrat la cura que precisa, 
diu  que  es  necessari  conèixer-lo  bé,  com  per  exemple,  tenir  una  guia  fonològica  del 
principal  arbrat  de Sóller.  Demana el  vot  favorable i  que es duguin a terme els  acords 
proposats. D’altra banda, demana la responsabilitat que assumirà  l’empresa que conduïa el 
camió que va tombar l’arbre del carrer de Cetre. 

El Sr. Jaume Mateu pren la paraula i considera que és una moció oportuna i diu que ells 
dins el seu programa electoral ja varen incloure una proposta de fer un pla d’arbrat, perquè 
entenen que un dels valors del municipi és ser una ciutat jardí, on la part dels horts i jardins  
es  mescla  amb  la  part  construïda  i  edificada,  i  que  tenir  cura  de  l’arbrat  i  jardineria 
municipal és un deure que tenim com a ajuntament. Diu que suspenem si comparam amb 
els jardins i horts particulars. Exposa que no estan d’acord amb les podes dràstiques que 
s’estan fent des de fa sis anys i creuen que aquest fet, perjudica encara més la salut dels 
arbres centenaris o dels que tenen necessitat de tractament. Considera que com a poble no 
ens podem permetre tenir l’arbrat municipal així com el tenim i que qualque cosa s’ha de 
fer. Opina que és una bona notícia el que s’ha assenyalat per part de l’equip de govern que 
es farà feina de manera conjunta amb l’associació balear de l’arbre, però considera que a 
Sóller igualment hi ha gent i professionals de reconegut prestigi que també podrien donar 
assessorament. Entén que aquesta problemàtica no es pot resoldre un dia per altra i que s’ha 
de fer amb una mirada llarga i que per tant, s’hauria de fer cas al que assenyala la moció i 
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planificar bé tota la jardineria urbana, perquè és una qüestió climàtica i d’identitat com a 
poble. Anuncia el seu sentit favorable.

El Sr. Aguiló diu que s’han estudiat la moció detingudament. Vol recordar al grup Més per 
Sóller que ja s’ha explicat a altres plenaris el que és Gestió mediambiental i el que és Medi 
Ambient i que aquesta qüestió dels arbrats correspon a Medi Ambient. Pel que fa a la moció 
diu que el que explica és molt cert i que tenim aquest problema, que pareix que hi ha un 
canvi de cicle, que tot pareix que ha tornat vell i que els arbres també.  Diu que no està  
d’acord amb el plantejament de les propostes d’acord, no perquè les idees no siguin bones, 
sinó perquè són un «brindis al sol» per un tema de temps, i que el que no podem com 
ajuntament és assumir tenir un catàleg de tots els arbres públics en un termini de tres mesos. 
Pel que fa al tercer punt, que parla dels agents de brigada que hagin de tenir una formació 
específica, considera que és molt complexe que tots  l’hagin de tenir, si que entendria que hi 
pugui haver algú especialitzat.  Anuncia la seva abstenció perquè diu que a nivell tècnic 
pensen que és molt complicat que l’ajuntament pugui assumir aquest catàleg, més a més, 
quan es parla a la moció de fer-ho en un termini de tres mesos. 

El Sr.  Juan A. Lorente diu que estan d’acord amb la  necessitat  de redactar  una pla  de 
l’arbrat de Sóller, i també en fer el pla de gestió. Si bé considera que és molt complicat fer 
totes aquestes feines en un període de tres mesos. 

El  Sr.  Carlos  Darder  diu que tenint  en compte que el  servei  del  catàleg  ha de sortir  a 
concurs, el termini és molt curt. Consideren no obstant, que l’objectiu que planteja la moció 
és bo i que la moció està ben encaminada, per això demanen que s’esmeni la moció i es 
llevin el terminis. Explica que s’ha començat a col·laborar amb l’associació d’amics dels 
arbres  i  que  s’ha  començat  amb  l’arbrat  urgent  i  que  també  s’ha  parlat  de  fer  una 
col·laboració sobre l’estudi de l’arbrat del municipi. Exposa que de l’anterior legislatura hi 
ha un plànol que identifica tot l’arbrat de Sóller. Demana altra vegada, esmenar la moció en 
el sentit assenyalat d’eliminar el termini de tres mesos. 

La Sra.  Elvira  Arbona diu que  estan  disposts  a  llevar  aquest  punt  però sempre  i  quan 
s’assenyali un termini alternatiu.

El Sr. Darder proposa posar «a la major brevetat possible». 

Per part de Més per Sóller ofereixen incloure «en el termini necessari per poder treure la 
licitació». 

El Sr. Darder proposa incloure que a partir de l’aprovació dels pressuposts, immediatament 
es posi en marxa aquest expedient. 

El Sr. Juan A. Lorente proposa fer una comissió informativa per posar damunt la taula totes 
les urgències que hi ha, amb informes d’enginyers agrònoms i que entre tots podran mirar i 
decidir les prioritats. 
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El Sr.  Aguiló diu que si  es pot retirar  el  tema dels tres mesos li  podrien donar suport.  
D’altra banda proposa fer dues línies de feina, una amb l’arbrat urbà i una altra amb l’arbrat 
de l’extraradi i començar a fer feina amb el primer. 

La Sra. Elvira Arbona pren la paraula i proposa incloure que un termini de sis mesos s’hagi 
tret la licitació, al manco, la part urbana que s’ha referit el Sr. Aguiló. 

El Sr. Juan A. Lorente diu que es podria començar amb la part urbana i també valorar tots  
els informes de perillositat.

Al final hi ha un acord en esmenar la moció en el sentit d’incloure un termini de sis mesos i 
fer referència a l’arbrat urbà. 

Passats a votació, la Corporació per unanimitat, ACORDA:

Primer. Demanam que en el termini de sis mesos l’Ajuntament de Sóller tregui a licitació 
un catàleg que inclogui una avaluació de l’estat actual dels arbres que es troben en sòl urbà 
del municipi de Sóller, el qual conclogui en un informe que justifiqui la redacció d'un pla de 
gestió.

Segon. Demanam que, una vegada s’hagi duit a terme l’esmentat estudi, l’Ajuntament de 
Sóller procedeixi a la redacció d’un pla general de gestió de tot l’arbrat del municipi que 
garanteixi, en la mesura del possible, la seva cura i millora, que ja pugui estar en vigor 
abans de la pròxima poda anual.

Tercer. Demanam que tant el personal de l’ajuntament adscrit a la brigada de medi ambient 
com  el  personal  de  Sóller  2010  que  sigui  susceptible  de  realitzar  feines  de  gestió  i 
manteniment de l'arbrat,  rebi formació específica d'aquesta matèria per part d'una entitat 
acreditada i amb solvència tècnica.

Novè. Moció presentada pel grup municipal MES per Sóller pe a la creació d'un punt 
de lectura al Port de Sóller.

El Sr. Joan Carles Simó diu que la moció no tracta de la creació d’una biblioteca, sinó més 
bé una extensió de la Biblioteca que ja existeix a Sóller. Segons el regidor de Més per 
Sóller, la pròpia normativa ja aconsella que es facin aquests punts de lectura i que es tracta 
de reforçar aquest servei públic evitant discriminacions de barriades que es troben a una 
distància considerable del punt central.  Recorda que el plenari va aprovar al febrer de 2019 
el conveni de biblioteques amb el Consell de Mallorca que preveu que en un termini de dos 
anys es redactés un pla rector de la biblioteca municipal de Sóller, pla que, diu el regidor, 
encara no tenim i que suposava un augment de personal, horari i superfície. Diu que la 
moció ve a esmenar el tema de la superfície i que a la vegada eliminaria discriminacions en 
quant a desplaçaments. Exposa que aquest punt de lectura és especialment interessant per a 
dues franges d’edat, per a la joventut i per a la tercera edat. 

El Sr. Mateu diu que donaran suport a la moció i que és una vella reivindicació del Port  
comptar amb una biblioteca o un espai semblant. Afegeix que hi ha mocions que s’aproven 

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 4

SY
M

3M
PD

4D
D

T3
M

6T
Q

K4
Z3

E6
H

A 
Ve

rif
ic

ac
ió

: h
ttp

s:
//s

ol
le

r.s
ed

el
ec

tro
ni

ca
.e

s/
 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 1

7 
de

 2
8 



però que després costa fer-les realitat i que estaria bé apart d’aprovar-la, intentar planificar 
com es podria aconseguir aquest punt de lectura i que hi ha llocs per poder fer-lo. 

Per part de Seny i Sentit, intervé el Sr. Aguiló i diu que no hi ha cap dubte que aquest punt 
de lectura és necessari i que des de l’Ajuntament estan tant convençuts que aquest punt és 
necessari, que aquesta setmana com a novetat a les platges, volen posar una petita biblioteca 
mòbil,  que  això  ho  farà  la  nova  concessionària  i  que  se  ha  demanat  per  part  del  seu 
departament que això es pugui implantar.

Pren la paraula la Sra. Antònia Frau qui diu que estan a favor del punt de lectura al Port així 
com també de fer-ne un a Biniaraix. D’altra banda, demana al regidor del partit socialista, el 
Sr. Jaume Mateu a quins llocs té pensats.

El Sr. Mateu diu que hi ha diferents espais que ell considera que podrien ser aptes, un seria 
el casal de colònies, en aquest cas s’hauria de fer un conveni amb l’església o el casal de la 
tercera edat a l'Oratori,  si s’arribàs a un acord amb ells, l’escola des Port, al menys els 
capvespres, o el Museu de la Mar, malgrat queda un poc més alluny. 

La Sra. Frau diu que per a poder fer aquests punts de lectura, hi ha uns paràmetres que 
s’han de poder complir i que no és tan senzill, però que ella estaria encantada de poder-ho 
fer i que juntament amb el Sr. Biel Barceló s’està fent feina amb trobar un espai adient. 

El Sr. Joan Carles Simó vol recordar que la moció inclou una clàusula que parla de la 
provisionalitat per poder gaudir ràpidament d’aquest servei. 

La Sra. Antònia Frau diu que els espais s’han mirat, que el consell ens hauria de donar un 
mínim de 800 volums i que tot això ha de cabre a un espai, que ella el vol i que el vol 
assumir  però  que  no  és  fàcil  i  que  ara  mateix,  no  hi  ha  cap  espai  que  compleixi  els 
paràmetres. 

El Sr. Joan Carles Simó diu que és un punt de lectura, una extensió de la biblioteca de 
Sóller  i  que  hauria  un transvasament  de  volums entre  un lloc  i  l’altre  en  funció  de  la 
demanada.

Respon la Sra. Frau que estam adherits a un pla de biblioteques i que s’han de complir uns 
paràmetres. Però que ella voldria poder tenir aquest punt tant al Port com a Biniaraix i que 
es farà en poder. 

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA: 

RIMER. Assumir el  projecte de creació d'un punt de lectura que doni servei al Port de 
Sóller en el marc del Pla director de Biblioteques públiques de Sóller.
SEGON. Mentre l'equipament definitiu no estigui en funcionament, adequar alguns espais
dels  equipaments  actuals  del  Port  de  Sóller  que  proporcioni  aquells  serveis  mínims 
imprescindibles, en horaris adequats a les necessitats dels seus habitants, que una biblioteca
oferiria:  espais  de  lectura,  sales  d'estudi,  equipament  informàc  i  multimèdia,  serveis 
d'impressió, servei de préstec interbibliotecari, espai infanti,etc.
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TERCER. Crear una comissió on hi participi el Consell de Mallorca per a l’adequació del 
pla director de biblioteques a les necessitats de Sóller i Port de Sóller.

10. Declaració Institucional presentada pel grup municipal MES per Sóller, en relació 
al 8M.

Pren la  paraula  la  Sra.  Aurora  Torrens  per  defensar  la  moció  presentada  pel  seu  grup 
municipal. La Sra. Torrens manifesta la satisfacció personal i també del seu partit pel fet 
que s’aprovi aquest document com a una declaració institucional  i vol fer una sèrie de 
reflexions.  Diu la Sra. Torrens que a tots els municipis es celebra el 8M per recordar que  
no tot està fet, i que la realitat demostra que tot i la feina que s’està fent, aquesta no basta i  
que cal incidir en altres punts i per això es demanen totes les qüestions que assenyala la 
proposta que ha llegit la secretària. Vol destacar el tema dels pressuposts amb perspectiva 
de gènere i de defensa de totes aquestes polítiques participatives i interseccionals per donar 
visibilitat a les contribucions de les dones, impulsar la conciliació i la coresponsabilitat de 
les tasques de cura. Diu que tal i com sempre han defensat, les institucions han d’estar al 
costat  de  la  mobilització  ciutadana,  escoltant  als  col·lectius  de  dones  per  facilitar  i/o 
fomentar  les  xarxes  feministes  i  les  polítiques  d’igualtat  que  necessiten  de  diners  i 
d’assignacions a un pressupost, que encara no tenim aprovats, i que han de ser el resultat 
d’una planificació  prèvia  i  d’un full  de ruta.  Diu que es  senten satisfetes  de sabre que 
tothom hagi donat suport a la celebració del 8M, com a mínim diu, de cara a la galeria. Si 
bé, diu que la incomoda el  fet  que el Partit  Popular comparteix govern autonòmic amb 
grups d’extrema dreta Vox, que neguen diu, les desigualtats que pateixen les dones i que 
són obertament misògins, homòfobs i transfòbics i que cada dia intenten posar més en dubte 
el concepte de violència masclista. Segons la Sra. Torrens, aquests dies de commemoració 
del 8M cal que tots i totes siguem valentes i valents i que posem contingut real als actes de 
celebració. Per acabar vol fer un petit exercici de reflexió i demana quants de quadres hi ha 
penjats a la sala abans de la sala de plens, que es contin quants d’homes i dones hi ha.  
Consideren que el feminisme és un projecte transformador, que remou o ha de remoure i 
que ha de qüestionar  i  incomodar  i  que tot  el  demès no és feminisme sinó una simple 
propaganda mediàtica. 

El Batle agraeix l’exposició de la Sra. Torrens i diu que està una poc magnificada i que ara 
mateix hi ha més dones que homes a la sala magna. Diu que si hi ha uns quadres que s’han 
posat és per rememorar els fills il·lustres que diferents partits polítics han considerat.

La Sra.  Aurora Torrens  diu que només era una reflexió  per  reivindicar  les  desigualtats 
històriques que han estat patit i que el que volia dir era que tot i que celebrem el 8M, no vol 
dir que tot estigui fet, que el feminisme incomoda i fa que es qüestionin coses.

El Batle està d’acord però diu que ha viscut diferents èpoques i que considera que les coses 
han canviat i que un exemple d’això és que ara hi ha més dones que homes. Diu que ell ha 
fet molta feina amb el col·lectiu de dones a nivell esportiu. 

La Sra. Torrens molt matisar que ella no ha criticat el que s’està fent sinó que posa el punt 
en allò que queda per fer i que no es tracta de dir que hem millorat la situació, sinó que la  
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situació està enfora de ser la que voldríem, que ella parla de desigualtats estructurals i que 
és el que reivindiquen a cada Ple. 

El Batle pren la paraula i diu que tots estan d’acord en que han de millorar coses i que ells  
com a regidors municipals poden fer moltes coses. 

La Sra. Aurora Torrens vol recordar que al principi de la seva intervenció ha donat les 
gràcies pel fet que s’hagi aprovat aquest document com a un declaració institucional, però 
reitera la idea que és una feina i una lluita diària. 

La Sra. Mar Castañer li diu que ella li dóna suport en aquest tema i que ella és partícip de  
totes aquestes declaracions i que se n’haurien de fer més i tot. Exposa que ells donen suport  
a totes les dones tant en tema de masclisme com en tema d’ajudes, i que no s’han de quedar 
en missatges a les xarxes socials o reivindicacions al ple. D’altra banda diu que si hi ha una 
programació, ella considera que s’hauria de participar en alguna d’elles, i manifesta que ella 
com a regidora d’igualtat ha trobat a faltar certes persones o cert regidors donant suport. 
Vol aprofitar per convidar al darrer acte que es farà dins la programació del 8M, d’un micro 
teatre que es farà al casal jove. Pel que fa als pressuposts diu que ella ha mirat augmentar el 
pressupost destinat a la regidoria d’igualtat. 

11. Moció presentada pel grup municipal PSIB/PSOE amb motiu del 8 de març Dia 
internacional de les dones.

Es retira aquest punt de l’ordre del dia. 

El  Batle  en  aquest  moment  exposa  que  la  Sra.  Llum Castañer  ha  abandonat  la  sessió 
plenària. 

12.  Moció  presentada  pel  grup  municipal  PSIB/PSOE per  a  la  defensa del  sector 
agrari de la nostra comarca.

Pren la paraula el Sr. Jaume Mateu i diu que aquesta moció ve a recollir, adaptada al nostre  
entorn, les reivindicacions que han fet els pagesos a través de diferents manifestacions, i 
comenta que han afegit el tema de l’oficina de d’agricultura de Sóller. Exposa el Sr. Mateu 
aquesta oficina estava ubicada a la cooperativa i que servia per a que la gent sollerica no 
hagués de pujar a Palma per fer cert tràmits, que ara mateix està tancada, i que per això un 
dels punts és demanar la seva reobertura. D’altra banda, explica que es demana posar a 
l’agricultura, la ramaderia i la pesca a Sóller en el lloc que li pertoca, tenint en compte que 
Sóller té molta vinculació amb la part agrària. El Sr. Mateu diu que els pagesos aquí no 
només  subministren  aliment,  a  més  cuiden  del  nostre  paisatge.  Exposa  que  la  moció 
demana també la  planificació  i  la  cooperació  amb els  pagesos  per  a  arribar  als  nivells 
europeus, i en definitiva, que l’Ajuntament faci tot el possible per ajudar al sector agrari per 
poder continuar amb la seva feina. 
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Intervé la Sra. Elvira Arbona i diu que a les darreres setmanes s’ha pogut veure com molts 
de pagesos s’han mobilitzat i que la pagesia mallorquina no ha sigut una excepció. Vol 
afegir que a part de les causes de crisi del sector agrari i ramader, com es el sobrecost de 
producció, la competència deslleial consentida o els fenòmens meteorològics advers, en el 
nostre  cas,  diu  que  s’han  d’afegir  la  insularitat  i  la  pressió  demogràfica,  turística  i 
urbanística. Anuncia que el seu vot serà a favor, perquè sense pagesia no hi ha aliments ni 
paisatge ni arrels i que és important i urgent reinvertir aquesta situació. També diu que vol 
remarcar que en el cas de Sóller, és necessari i urgent la obertura de l’oficina de Sóller que 
està tancada des de fa mesos i que impedeix que la burocràtica sigui més senzilla per als 
pagesos d’aquesta comarca. 

El Sr. Aguiló diu que aquesta moció és molt interessant i que està de molta actualitat, si bé 
demana que es retiri el punt primer, perquè la seva regidoria ha demanat formalment al Sr. 
Joan Simonet pel tema de l’oficina i que també ho demanaren extraoficialment, que no lis 
han convençut les seves explicacions, perquè els hi digueren que amb la cooperativa no 
s’entenien i que el president de la Cooperativa els hi ha dit que estarien encantats de què 
s’obrís aquesta oficina.  Exposa que es va reunir  amb el Sr. Fuster que duu el tema del 
Consorci Serra de Tramuntana i que li va proposar obrir una oficina conjunta. Per això diu 
que el punt primer de la moció ja s’ha fet. Anuncia que donaran més que suport a la moció, 
però diu que també hi ha coses que demana la moció que depenen del govern central. Pel 
que  fa  punt  setè  que  fa  referència  al  fòrum de  diàleg,  considera  que  s’hauria  d’afegir  
l’agricultura. 

El Sr. Jaume Mateu diu que ha sigut una errada.

El Sr. Aguiló torna a intervenir i diu que li hauria agradat veure més cares polítiques de 
l’Ajuntament de Sóller a la manifestació que es va produir el dia 19 a Palma. D’altra banda, 
vol explicar que tenint en compte les poques competència que té l’ajuntament en aquest 
segment, fan tot el que poden recollint totes les propostes que puguin venir de la pagesia. 
Finalitza la seva intervenció dient que donaran suport a la moció i a més insta a que entrin 
mes mocions d’aquest calat inclús més concretes i no tan genèriques com aquesta. 

El Sr. Carlos Darder diu que donaran suport a la moció, si bé vol fer una sèrie de matisos.  
Diu que segons les dades de que disposen la producció ha baixat, també les exportacions i 
les importacions s’han vist afectades. Diu que per aquest motiu des del Partit Popular s’han 
proposat una bateria de mesures i que moltes d’elles estan recollides en la descripció de la 
moció, que una d’elles es garantir la producció d’aliments a Europa i no incrementar la 
dependència de tercers països. Assenyala que també hi ha el Pacte Nacional de l’Aigua que 
ha d’assegurar la disponibilitat d’aigua per als cultius i industries hi ha de donar garantia i 
seguretat alimentària. També diu que és important rebaixar l’IVA dels productes essencials. 
Demana que constin en acta aquestes aportacions que ha assenyalat i anuncia el seu suport. 

El Sr. Aguiló intervé i demana si es pot retirar el punt primer. 

El Sr. Mateu diu no entendre perquè s’ha de retirar el punt primer i que si ja s’ha fet una 
petició tendrà més força si aquesta mateixa petició es fa per part del Ple.
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El Sr. Aguiló diu que no és determinant per ells el fet d’eliminar el punt de la moció i que 
es conforma que en acta, quedi constància que aquesta petició s’ha fet per part de la seva 
regidoria. 

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA: 

1. Reclamar al Govern de les Illes Balears la reobertura immediata i urgent de l’Oficina 
d’Agricultura de Sóller, tancada des de fa mesos.

2. Instar a totes les administracions a continuar impulsant i reforçant el desplegament de 
polítiques públiques i efectives que protegeixin el sector agrari, també a nivell municipal.

3. Instar a totes les administracions a reduir la càrrega administrativa amb la finalitat de 
simplificar els tràmits burocràtics, per a agricultors, ramaders i pescadors.

4. Instar a totes els administracions a assegurar que els productes que procedeixen de les 
importacions compleixen rigorosament amb els estàndards de qualitat,  sanitat i seguretat 
alimentària  que  ja  compleixen  els  productors  europeus.  En  aquesta  línia,  continuar 
impulsant,  en  el  si  de  la  Unió  Europea,  la  inclusió  de  clàusules  mirall  en  els  acords 
comercials  que  garanteixi  la  reciprocitat  en  el  compliment  de  la  normativa  europea  de 
qualitat.

5.  Instar  al  Govern de l’Estat  i  al  Govern de les Illes  Balears  a treballar  per continuar 
reforçant el Pla Estratègic de la PAC, per a millorar la seva aplicabilitat per al nostre sector 
primari.

6.  Instar  les  administracions  pertinents  a  impulsar  l'elaboració  d’una  Llei  d'Agricultura 
Familiar que estableixi les bases per al futur de l'agricultura familiar i professional.

7. Instar les administracions pertinents a impulsar un fòrum de diàleg sobre la ramaderia i la 
pesca local que serveixi de base per a analitzar la situació dels dos  sectors i donar-los un 
futur com a producte local i de primera qualitat  en un entorn com és el de la Serra de 
Tramuntana.
8. Instar totes les administracions a treballar per a que la necessària aplicació del Pacte Verd 
Europeu i les polítiques ambientals de la UE tenguin en compte el sector primari, i es faci 
amb criteri, prudència, mesurant els seus efectes i oferint amb diàleg i consens alternatives 
viables als agricultors per a la seva adaptació. Especialment en entorns com el de Sóller, 
inclòs en moltes figures de protecció patrimonial i ambiental, que haurien de suposar un 
incentiu, i no una trava, al desenvolupament de l’agricultura local.

9. Mostrar suport i reconeixement per part d'aquest Ajuntament al nostre sector primari, per 
ser una activitat  essencial  per  a la societat  sollerica,  tant  per la  seva importància  en el 
proveïment d'aliments, com per la seva rellevància en el manteniment del paisatge i base 
del  reconeixement  de la  Serra  de Tramuntana  com a Patrimoni  Mundial  per  part  de la 
UNESCO així com del manteniment de la cultura i idiosincràsia solleriques.
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10. Donar trasllat del present acord al President del Govern d'Espanya, Presidenta de la 
Comunitat Autònoma de les Illes Balears, i a les Corts Generals.

Tretzè. Moció presentada pel grup municipal PSIB/PSOE en defensa del manteniment 
del 31 de desembre, com a Diada de Mallorca. 

El Sr. Jaume Mateu diu que és una moció molt senzilla sortida de l’Obra Cultural Balear 
que demanaven que se lis donàs suport a una campanya que impulsaren per a què no es faci 
el canvi de diada de Mallorca que pretén fer el Consell de Mallorca. Considera el Sr. Jaume 
Mateu que hi ha molts d’arguments a favor del que planteja la moció, però que el més 
important, és que la diada de Mallorca sempre serà dia 31 de desembre i que el voler anar 
en contra de la tradició popular,  generant  festes  artificials  com seria aquesta del  12 de 
setembre, que diu, no tendrà sentit ni recollirà el sentiment de la illa de Mallorca. Explica 
que això també ve arran que des de l’equip de govern es va defensar en nom del poble de 
Sóller  que  la  diada  fos  dia  12,  i  diu  que  era  interessant  que  com  a  consistori  ens 
pronunciassin en aquest sentit perquè quedi clar que, qui va fer aquelles manifestacions ho 
va fer com a partit polític, no com a poble de Sóller. Explica que Sóller participa des de fa 
anys assistint a l’acte i també a les diferents activitats. Demana suport per a que es pugui 
donar força a aquesta reivindicació i és mantengui dia 31 com a diada de Mallorca.

Pren la paraula la Sra. Aurora Torrens i diu que es sumen a la moció presentada pel Partit  
Socialista.  D’altra  banda,  vol  recorda  que va ser  el  pacte  de Més per  Mallorca,  Psib  i  
Unidas Podemos que va possibilitar  posar en valor aquest festa de dia 31 de desembre, 
mentre que la festa de dia 12 de setembre només celebra el jurament d’un nou rei i que és  
un simple tràmit mentre que el dia 31 de desembre,  és la data tradicional històrica que 
marca l’origen de Mallorca com el poble que avui coneixem. Diu la Sra. Torrens que temen 
que això siguin maniobres del govern PP – Vox per esborrar de la memòria col·lectiva 
efemèrides tan simbòliques com aquesta, que diu, ens connecten amb el passat i amb la 
història de la terra que ens acull, que formen part del nostre llegat, cultural i lingüístic, amb 
la defensa de la llengua catalana que des de Mes per Sóller, reivindiquen com a elements 
vertebradors de la nostra identitat i necessaris per a la construcció del nostre futur. 

El Sr. Aguiló diu que comparteixen el que ha dit el Sr. Mateu, i pensen que la celebració de 
l'estendard és  un tema no tan  polític  sinó més de  sentiment  de cada  persona.  Diu que 
sempre s’havia celebrat el dia 31 de desembre i que és una festa preciosa i identitària del 
que seim com a poble mallorquí  i la representació que tenen els diferents municipis  en 
aquest acte. Diu que consideren que la diada ha de coincidir amb la festa de l'estendard i per 
això, donaran suport a la proposta. 

Pren la paraula el Sr. Carlos Darder diu que argumentarà perquè s’ha de canviar a dia 12 de 
setembre. Consideren que és la més significativa per a unir als mallorquins i que hi ha una 
fita històrica perquè el Rei Jaume II va reconèixer Mallorca com a un terra de privilegis i 
llibertats i que per tant, és la que més sustenta la nostra identitat com a poble. Diu que 
aquesta data és important, que va començar el nostre inici com a poble i que per tant, és 
coherent que la festa de tots els mallorquins es sustenti en el fet que ens va fer despuntar 
com a societat moderna, enmig d’una societat difícil per tant, diu que donen suport a fixar 

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 4

SY
M

3M
PD

4D
D

T3
M

6T
Q

K4
Z3

E6
H

A 
Ve

rif
ic

ac
ió

: h
ttp

s:
//s

ol
le

r.s
ed

el
ec

tro
ni

ca
.e

s/
 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 2

3 
de

 2
8 



com a diada el dia 12 de setembre. Opinen que el dia 31 de desembre no està en canvi  
arrelat al nostre poble i no connecta amb la gent i que és molt més lògic que la diada es 
celebri el 12 de setembre, celebrant un fet històric i pioner i que si es va fixar aquest dia fa 
20 anys,  no s’hauria d’haver canviat  sense consens.  Pensen que el  dia 31 de desembre 
rememora una fita de confrontació, mentre que el dia 12 de setembre, rememora una fita de 
pau i concorda. Per tot l’exposat, diu que no donaran suport a la moció. 

El  Sr.  Batle  diu  que  votaran  en  contra,  i  que  estan  d’acord  amb  l’assenyalat  pel  seu 
company. 

Passats a votació, la Corporació, amb 9 vots a favor (Seny i Sentit, Psoe, Més per Sóller) 8 
vots en contra (PP) i cap abstenció, ACORDA: 

L’Ajuntament  de Sóller  insta el  Consell  de Mallorca  que no dugui a terme l’aprovació 
definitiva de l’acord de dia 14 de desembre de 2023 del Ple del Consell de canvi de data de 
la diada insular i mantengui la tradicional celebració del 31 de desembre com a diada oficial 
de Mallorca.

Catorzè.  Moció  presentada  pel  grup  municipal  PSIB/PSOE,  per  a  la  sol·licitud 
d'ajudes o subvencions per al manteniment i neteja dels camins rurals del municipi.

Pren la paraula el Sr. Mateu i diu que aquesta moció s’explica per ella mateixa i que des de 
fa temps hi ha diferents polítiques pel que fa a la catalogació de camins públics, que els  
ajuntaments tenen dificultats per poder mantenir tota aquesta xarxa de camins i que el que 
es demana és que així com es fa un pla d’obres i serveis a les zones urbanes, es pugui crear 
una línia d’ajudes per a què els ajuntaments, ja sigui a través de de contractes concrets o 
d’adquisició de maquinària, puguin fer feina per tenir els camins de fora vila amb bones 
condicions  i  que  Sóller  amb  tota  la  xarxa  que  tenim,  és  més  que  necessari  poder  ho 
impulsar.

La Sra. Elvira Arbona diu que estan d’acord en demanar aquesta línia d’ajudes i sobretot 
tenint en compte que a Sóller hi ha el tema d’uns pressuposts molt ajustats, i que és molt 
difícil assumir aquesta tasca de manera eficient i periòdica. Destaca el fet que el Consell de 
Mallorca al pressupost del 2024, ha disminuït mes de 300.000 euros la partida i que per tant 
entenen que s’ha de demanar i votaran a favor. 

El Sr. Aguiló diu que tot el que sigui demanar  al  Consell  ajudes per a rehabilitació de 
camins, marges o millorar l’estètica del nostre municipi, sempre són bones notícies. Diu 
que és curiós que aquesta moció està relacionada amb l’anterior moció de l’agricultura. 
Anuncia el seu suport. 

El Sr. Juan A. Lorente diu que es sumaran a la moció. Vol recalcar que Sóller és un dels  
municipis  de Mallorca que té més quilòmetres de camins públics i que això dificulta la 
neteja i l’ús diari i que ara mateix només hi ha l’ajuda del Consorci Serra de Tramuntana 
destinada a patrimoni.

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA: 

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 4

SY
M

3M
PD

4D
D

T3
M

6T
Q

K4
Z3

E6
H

A 
Ve

rif
ic

ac
ió

: h
ttp

s:
//s

ol
le

r.s
ed

el
ec

tro
ni

ca
.e

s/
 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 2

4 
de

 2
8 



1. Instar al Consell de Mallorca a la creació i/o ampliació de línies d'ajudes o subvencions 
específiques  destinades  al  manteniment  i  neteja  dels  camins  rurals  dins  dels  municipis, 
reconeixent la importància vital d'aquests per a la cohesió territorial i la qualitat de vida de 
la població rural.

2. Instar al Consell de Mallorca a que aquestes ajudes puguin contemplar tant subvencions 
econòmiques  directes  als  ajuntaments,  com la  possibilitat  d'adquisició  o  cessió  d'ús  de 
maquinària  específica adequada per a les tasques de manteniment  i  millora dels camins 
rurals.

3. Instar al Consell de Mallorca a considerar mecanismes de col·laboració entre municipis i 
mancomunitats que permetin optimitzar recursos i esforços en la gestió dels camins rurals, 
fomentant  sinergies  entre  municipis  i  compartint  millors  pràctiques  i  recursos  tècnics  i 
materials.

Quinzè. Moció presentada pel grup municipal PSIB/PSOE, per a facilitar els tràmits 
presencials a l'Ajuntament sense cita prèvia. 

El Sr. Jaume Mateu diu que és una moció molt concreta i que se lis ha fet arribar per certes 
persones que per fer uns determinats tràmits havien de demanar cita prèvia. Diu que ja per 
comissió informativa se li va dir que només era per certs tràmits, però que si bé això no és 
el que si lis ha fet arribar. En quant al segon punt, diu que la moció parla de crear una 
oficina  i  que  per  ventura,  el  més  correcte  seria  parlar  de  reforçar  l’oficina  d’atenció 
ciutadana per a oferir a la gent gran assistència per fer certs tràmits telemàtics i que si ja hi 
és aquesta possibilitat, que es reforci aquest servei. 

La Sra. Elvira Arbona diu que votaran a favor d’aquesta moció perquè ja en el seu moment 
varen fer un article demanant que la cita prèvia no fora obligatòria per a tots els tràmits que 
s’han de fer a l’Ajuntament.

El Sr. Aguiló diu que no donaran suport a la moció perquè tenen entès que la gent pot venir 
a l’Ajuntament i al registre sense tenir que demanar cita prèvia. No posa en dubte el que ha 
assenyalat el Sr. Mateu, però que tenen constància que es pot fer el tràmit sense necessitat  
de demanar cita prèvia.  Si bé diu el Sr. Aguiló, si que s’ha de demanar cita prèvia per 
tràmits concrets com per exemple, per demanar el certificat digital. Entén el Sr. Aguiló que 
la moció no té molt de sentit i que si s’ha demanat cita prèvia per un tràmit és perquè així 
ho requereix. Anuncia el seu vot en contra. 

Pren la paraula el Sr. Carlos Darder diu que la moció està fonamentada en supòsits que no 
corresponen a la realitat de l’Ajuntament i que l’administració electrònica no suposa cap 
obstacle en la relació dels ciutadans amb l’administració, sinó que obre una nova via de 
relacionar-se amb les administracions i que l’atenció presencial està totalment garantida per 
a qualsevol gestió que vulgui fer un particular. Afegeix que la necessitat d’establir sistemes 
de cita prèvia no és fruit de la pandèmia Covid sinó de la Llei 39 i 40/2015, si bé es cert que 
la Covid va coincidir amb la plena implantació definitiva d’aquestes normes i les oficines 
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de registre  es transformaren en oficines  d’atenció  en matèria  de registre  amb la  funció 
primordial de l’assessorament a les persones físiques de manera més personalitzada i que 
requereix de més feina per part dels funcionaris de la casa. Exposa el regidor que es dona 
assessorament des del registre a totes les persones que ho requereixen. D’altra banda, diu 
que  només  es  demana  cita  prèvia  per  tal  de  presentar  documents  dirigits  a  altres 
administracions,  però no en el cas de documents que es presenten a l’Ajuntament i que 
només el tràmit de finestreta pública requereix cita prèvia. També és requereix cita prèvia 
per a dos tràmits més llargs de l’habitual, que són l’alta al padró i els canvis de domicili, i 
que per tant, d’un total de 75 tràmits personalitzats, només dos van amb cita prèvia. També 
vol que conti que l’oficina dóna servei de 9 a 14 h i que a vegades dona servei fóra d’aquest 
horari. Afegeix que a partir de la pandèmia Covid, els dos conserges fan una tasca de rebre 
a tota la gent de manera personalitzada i l’acompanyen al departament corresponent. Diu 
que per tot l’assenyalat, no poden donar suport la moció perquè en cas contrari seria posar 
en entredit la tasca que fan els conserges i la resta de funcionaris que fan feina a l’oficina 
d’atenció ciutadana. 

Sense més intervencions i passats a votació, la Corporació, amb 6 vots a favor (Psoe i Més 
per Sóller) 10 vots en contra (Partit Popular i Seny i Sentit) i cap abstenció, la moció queda 
rebutjada. 

Setzè. Comunicacions oficials.

Es dóna compte de les Juntes de Govern i les Resolucions de batlia des de la darrera sessió
ordinària del ple:
- Decrets del al Decret 10 de 2024 al Decret 511 del 2024
- Juntes de Govern de 10, 17, 24, 26 31 de gener; 7, 14, 16, 21 28 de febrer i 6 de març de 
2024.

Dissetè . Precs i preguntes. 

S’inicia l’apartat de precs i preguntes amb la intervenció de la Sra. Aurora Torrens de Més 
per Sóller qui demana si s’ha rebut el projecte de centre de dia per part de la conselleria.

Intervé la secretaria i explica que aquest mateix dematí s’ha rebut un correu electrònic del 
Consorci  Sociosanitari  informant  que el  projecte  ja  estava enllestit  i  demanant  com ho 
podien enviar. 

Torna a intervenir la Sra. Torrens i demana quan es celebrarà el Consell de la infantesa. 

Respon la Sra. Andrea Pomar que ho tenen en marxa, que està concretat amb la tècnica 
d’educació demanar diferents models d’estatuts i que també tenen resposta del professorat 
que vol participar. Diu que està en marxa i que properament ho iniciaran. 

La  Sra.  Torrens  torna  a  intervenir  i  demana  si  es  celebrarà  qualque  Consell  Escolar 
municipal per exposar-ho.

La Sra. Pomar diu que sí, que fou una proposta que va sortir del Consell Escolar.
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El Sr. Joan Carles Simó demana que expliquin que ha passat a l’arxiu municipal, quina ha 
sigut la part afectada i quan es podrà tornar accedir i consultar per part de la ciutadania.

El  Sr.  Lorente  diu  que  fou  un  error  humà,  també  a  causa  de  les  obres  que  s’estaven 
desenvolupant i  que sense voler es va aixecar el  tèrmic d’un motor d’aigua que hauria 
d’haver estat precintat, que per tant, ha sigut un cúmul de circumstàncies. Explica que no 
obstant, l’arxiu històric no ha sofert danys i que només s’ha banyat una petita part d’arxiu 
administratiu que s’havia encara de destriar i que avui o demà quedarà enllestit. 

El Batle diu que l’arxiu està bé i que l’arxiu històric està intacte.

La  Sra.  Laura  Celià  demana  al  Sr.  Carlos  Darder  quants  de  radars  pedagògics  s’han 
instal·lat a Sóller. 

El Sr. Carlos Darder anomena les ubicacions dels diferents radars instal·lats al municipi.

La Sra. Laura Celià vol fer un prec i demana que la primera llengua que aparegui sigui en 
català. 

Torna a intervenir la Sra. Celià i demana quan està previst que s’obri el segon tram del 
bulevard de Gran Via o bulevard Simarro, i diu que el tram del Sr. Simarro ha anat bastant  
ràpid. Segons la Sra. Celià estam a mitjans març i encara hi ha tot un vial que agafa molt de 
trànsit que està aturat,  generant un punt de conflictivitat i de perillositat: Rectoria, Mà i 
Baucà, i demana si ara si, per quarta vegada, tenim una data d’obertura.

El Sr. Carlos Darder diu que ara falta només la part d’adoquinat i que l’empresa els hi ha 
comunicat que en les properes dues setmanes tant l’adoquinat com l’enllumenat quedarà 
resolt i que es podrà inaugurar i obrir al trànsit per aquesta setmana santa. Exposa quines 
han sigut les causes de l’endarreriment.

La Sra. Celià demana per els endarreriments i com casen amb el tema de la justificació dels 
romanents i si hi haurà extres que s’hauran d’assumir amb extrajudicial. 

El  Sr.  Carlos  Darder  diu  que  segons  l’arquitecte  municipal,  tot  correspon  amb el  que 
apareix al projecte i que els «postes» verds d’electricitat tampoc suposaran un extra. D’altra 
banda, diu que a la fase d’abaix hi havia un tram que les aigües pluvials estaven mesclades 
amb les  fecals  que  no  estava  previst,  però  diu  que  l’arquitecte  municipal  lluitarà  amb 
l’empresa per tal que no sigui un extra. 

La Sra. Celià diu que, a banda de poder reparar el paviment que hi ha dins les primeres 
carangoles dels arbres que s’està fent mal bé, demana pels casetons tan estranys que diu, 
han sortit en aquest tram i els considera molt lletjos, demana a que es deuen. 

El Sr. Carlos Darder diu que tant el Gas o altres companyies elèctriques per normativa, cada 
certs metres han de posar casetons i diu que hi ha una problemàtica amb un domicili que 
queda un poc lleig el fet de no haver pogut foradar a la façana. Diu que com a ajuntament 
s’ha intentat minimitzar l’impacte. 
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La Sra.  Celià  demana si  estam parlant  de cablejat  particular  de les  vivendes  i  demana 
perquè ho hem de posar a la via pública si és d’un particular.

El Sr. Darder diu que la majoria estan integrats a dedins, que només ha sigut un domicili 
que no ha volgut foradar la paret i que no ha quedat més remei que fer ho així. 

La Sra Celià diu que les famílies han fet preguntes molt concretes i ha considerat que la 
resposta de la regidora, la Sra. Pomar ha sigut molt vaga. Demana a la Sra. Pomar quines 
opcions estan manejant per col·locar aquestes famílies. 

La Sra. Andrea Pomar diu que tenim competències fins un cert punt per proposar espais, 
però que hi ha una decret que contempla els mínims. Diu que l’objectiu de la reunió amb la 
conselleria  és  precisament  veure quins són els  espais  que poden complir  aquest  decret. 
Exposa que com a Corporació, volen donar resposta el més aviat possible a la problemàtica. 
També diu que treballen en dues línies, una a curt termini i una altra a llarg termini. 

La Sra. Celià demana quina és línia immediata. 

La  Sra.  Andrea  Pomar  diu  que  s’està  avançant,  però  que  s’ha  de  concretar  amb  la 
Conselleria aquesta qüestió i que cal anar de la mà amb aquesta, que és qui realment té 
competències. 

El Sr. Darder vol intervenir i diu que en total són 12 els radars pedagògics. 

La Sra. Celià demana pel preu dels radars.

El Sr. Darder diu que si duen placa uns tres mil euros i si van connectats a l'enllumenat  
damunt dos mil sis-cents.

Quan són les 15:29 h, s’aixeca la sessió per part del Sr. Batle President, de la qual com a 
secretària estenc aquesta acta. 
 
Vist i plau                                                                                             La secretària 
El Batle President 

Miquel Nadal Vaquer                                                                           Rosa Ripoll Coll 

Que es doni compliment al que s’ha acordat. 
Sóller,

El Batle                                                                                                 Davant meu 
                                                                                                              la secretària 
S’ha donat compte al Ple, a la sessió ordinària  de dia 15 de maig de 2024 i s’aprova per 
unanimitat.
                      
La secretària
                                       DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT 
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